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Slujba de îngropăciune a prunilor
  Ion Marin ALMĂJAN

Ordinul venise de la raion:
„Toţi prunii să fie tăiaţi şi făcuţi cărbuni„.
Cărbunii din prun sunt cei mai buni la covăcie.
Cine să taie atâţia pruni din livezile împânzite
Pe toate dealurile satului?
Preşedintele Cecuş l-a chemat pe Cornu,
Tractoristul ceapeului,

- Să scoţi toţi prunii din rădăcină, a hotărât,
După care vedem noi ce facem cu ei.
Motorul tractorului a huruit o săptămână,
Oamenii se uitau cu jale cum li se prăpădesc
Moşiile de pruni puse de ăi bătrâni.
Cornu a adunat, cu de la sine putere,
Toţi prunii în croul lui Boboloş,

Se făcuse o catedrală de pruni.
După care s-a dus la popa Macu:
- Părinte, te rog să slujeşti de sufletele prunilor
Pe furiş, ca să nu afle autorităţile şi nici lătrăii.
Noaptea, la lumina farurilor,
Popa Macu, crâsnicul Ledăru şi Cornu
Au făcut slujbă de îngropăciune prunilor.

Întâia dată când am auzit pronunţat nu-
mele acestui om, am fost surprins plăcut, 
de armonia pe care  literele rostite o lasă în 
urmă. Mi-ar plăcea să cred că numele lui, 

s-a născut din iubirea unui străbun al său, pentru 
perena erbacee, căreia noi, aici, în ţara noastră a 
Banatului, îi spunem: gherghină. De Ionesie, mă 
leagă o prietenie fără de interes, cum ar spune 
Nichita. Eu nu-l pot face mai important om poli-
tic decât el se zideşte singur, el, nu mă poate face 
mai scriitor decât sunt de la Dumnezeu. Poate şi 
din această pricină, fiecare întâlnire a noastră, se 
desfăşoară între faldurile unei bucurii neatinsă de 

umbra deocheată a persiflării. Şi eu şi el, trăim 
convinşi, că Dumnezeu a creat lumea cu şaptezeci 
şi două de cuvinte, dar el, inginer fiind, mai ştie 
că fiecare alăturare de litere e o formulă aseme-
nea simbolurilor chimice care exprimă structura 
unei supstanţe. Iată de ce, acest prieten al meu 
din Banatul de munte, va trăi mereu instalat în 
certitudini, ca o zidire sprijinită pe cifre, departe 
de îndoială şi nesiguranţă. O singură realitate nu 
o doreşte posibilă acest bănăţean înţelept şi în-
delung răbdător, anume, să nu se lege nicicând, 
aici, pe pământul Ţării Banatului, un dialog 
dâmboviţean de genul: „ Ce faci?” „Păi nu vezi 

în ce hal am ajuns: muncesc!” „Şi frate-tu?” „A, 
el a intrat în rândul lumii: a spart o brutărie”.

Nu ştiu cînd vor apărea aceste însemnări ale 
mele, dar în toamna frumoasă în care le scriu aici 
pe Valea Tocului, gherghina, „şi-nalţă tot mai sus 
în aer, zâmbind, marmoreana-i floare”.

Un dar al meu pentru el? Fie!
„Mi-e sete de-un prieten în ceasu-acesta lung,                          
Să-l simt tăcând alături ca o vioară plină,                             
Să-i spun cum urc spre steaua pe care n-o ajung
Cu tălpile-nţepate de lumină.”

IonesIe GhIorGhIonI
Albumul cu prieteni

Vasile TODI
Preşedinte al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric

la PaS PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS PrIn CaPITala BanaTuluI

Ioan HAŢEGAN
Istoric

Să ştiţi că titlul este plin de 
adevăr. Timişoara a avut 

un spital orăşenesc (civil, burghez 
- cum a mai fost numit în timpuri 
trecute) cu 24 de ani înaintea Vienei 
şi cu 35 de ani înaintea Budapestei. 
Este spitalul de pe strada Mărăşeşti, 
unde funcţionează acum clini-
cile dermatologică şi oncologică: 
Cereri din partea Primăriei pentru 
construcţia unui aşezământ spita-
licesc pentru cetăţeni apar de prin 
anul 1726. Mari eforturi a depus 
celebrul primar Peter Solderer. Din 
registre vechi reiese că primii bol-
navi îngrijiţi aici datează din anul 
1745. Oficial este atestat în acte 
în anul 1751. În anul 1757, clădirea a fost 
supraetajată. Ea era - după legendele vremii 
- pe locul fostului harem al paşei şi totodată 
şi lazaret (loc de tratament al bolnavilor). 
Stilul construcţiei era, bineînţeles, barocul. 
Prea puţin se mai vede astăzi şi doar un ochi 
priceput mai observă un arc, o boltă etc. În 

anul 1767, spitalul este vizitat şi de faimosul 
împărat (pe atunci moştenitorul tronului) Iosif 
al II-lea, care donează aşezământului suma de 
12.000 de guldeni. Cetăţenii, străinii, orfanii 
îşi găsesc aici alinarea suferinţelor. În 1849, 
bombardamentele aprind clădirea. Se reface 
mai apoi. Interesant este faptul că în unele 
părţi ale clădirii au fost adăpostite temporar 

(dar ca orice lucru temporar, s-a 
prelungit decenii de-a rândul) di-
verse instituţii: şcoli, tipografii, 
căruţele de poştă, caii în grajduri, 
azilul pentru cerşetori, depozi-
tul de lămpi, cu ulei şi petrol al 
oraşului. Acum începe şi odi-
seea construirii unui nou spital 
orăşenesc. Timp de jumătate de 
veac, medicii au cerut condiţii 
umane de spitalizare, politicienii 
de toate culorile au făcut gălăgie 
şi promisiuni, s-au strâns ceva 
bani, dar construcţia spitalului a 
demarat abia în 1914. Războiul 
a stopat totul. Spitalul nou va fi 
ridicat mai târziu (epidemicul de 
azi). În perioada 1930-1931, ener-
gicul dr. Aurel Cândea reuşeşte 
să aloce banii şi să facă reparaţia 

capitală a vechii clădiri şi să dea - pentru scurt 
timp - salubritatea necesară. Vă invit să intraţi 
pe una din cele două părţi, să traversaţi curtea, 
să priviţi dependinţele şi să ridicaţi ochii la uşi, 
ferestre şi la coridorul etajului, spre a vă ima-
gina lumea de odinioară a necăjitului spital.

UN SPITAL CUM N-AVEA NICI VIENA!
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„Banatul este patria mea restrânsă” - Sever Bocu <

 oaia de 
Giarmata

În mai puþin de 6 luni, primãria pe care o conduc, 
nu are datorii faþã de nimeni

Do m -
n u l e 

primar, un 
nou an 
este un 
prilej de 
reală bu-

curie, umbrită totuşi, în sens constructiv de-
sigur,  de grija proiectelor care trebuie duse 
la îndeplinire. Care sunt proiectele prioritare 
în acest început de 2013?

4Domnişoară, sunt un adept al mersu-
lui firesc al vieţii, din acest motiv, prefer să 

comentez realizările mele, ca edil al comu-
nei Giarmata, după ce ele vor fi înfăptuite. 
Desigur, dacă de-a lungul acestui mandat, 
voi considera necesar să dezvolt o iniţiativă 
prin dialog,  voi face acest gest, îndepărtân-
du-l totuşi de conotaţiile laudei.

Dar, putem totuşi comenta pe scurt anul 
care a tecut?

4Desigur, numai că nu sunt prea multe 
de spus. Pe scurt, am preluat o administra-
ţie aflată într-o situaţie financiară dezas-
truoasă, sau mai pe româneşte, am găsit o 

primărie înglodată în datorii. Astăzi, când 
stăm de vorbă, în primele zile ale anului 
2013, primăria comunei Giarmata, este in-
dependentă financiar. În mai puţin de 6 
luni, primăria pe care o conduc, nu are da-
torii faţă de nimeni.

Ce aşteptaţi de la Noul An?
4Eu nu aştept nimic. Nimeni nu trebuie 

să aştepte daruri de la un nou an calenda-
ristic, ci noi toţi, să-i aducem Noului An, în 
dar, faptele noastre frumoase.

Virgil BUNESCU - primarul comunei Giarmata

Interviu realizat de
Estera ROSENBLUM

Un Episcop emerit al 
comunei noastre

Sebastian Kräuter s-a născut la data de 22 decembrie 1922. 
Între anii 1946-1983, Excelenţa Sa, a oficiat în parohia co-

munei noastre, Giarmata, mai întâi în calitate de capelan, apoi ca 
preot-paroh şi în cele din urmă ca, decan.

La 23 septembrie 1983, a fost numit de către Sfântul Scaun, 
(prin cardinalul-secretar de stat Agostino Casaroli), în funcţia de 
Ordinarius-substitutus „ad Nutum Sancti Sedis” al Episcopiei Ro-
mano-Catolice de Timişoara.

Episcopul Sebastian Kräuter i-a cerut Papei Ioan Paul al II-lea 
să-i accepte retragerea din funcţia de Episcop de Timişoara, la îm-
plinirea vârstei de 75 ani. La 24 iunie 1999, Sfântul Părinte, Papa 
Ioan Paul al II-lea, îi acceptă retragerea Episcopului Sebastian 
Kräuter şi îl numeşte pe Monseniorul Martin Roos episcop diece-
zan de Timişoara..

La scurt timp, Excelenţa Sa - Sebastian Kräuter, a fost numit Episcop emerit de Timişoara. 

Giarmata de odinioară

Casă din pustă a 
coloniştilor şvabi din 

Giarmata, judeţul Timiş

La prima vedere a acestei poze, identificăm 
o căsuţă din pământ cu două gemuleţe şi un 

gard de lemn imperfect. În cazul de faţă este  foar-
te adevărată expresia ,,O imagine face cât o mie de 
cuvinte”, priveşti imaginea cu mai multă atenţie, te 

concentrezi şi te proiectezi în trecut. Apoi ajungi    
într-o lume de basm, lumea copilăriei, fără griji unde 
casa de poveste are multe ascunzişuri, cotloane şi lo-
curi secrete pe care vrei să le explorezi. 

Acoperişul vechi acoperit cu paie, coşul din care 
iarna iasă fum, gemuleţele mici, găurile de la podul 
casei, linia unduitoare a gardului, uşa imperfectă, 
crengile copacilor care întunecă peisajul. Totul 
recreează un spaţiu mistic dar, cu toate că atât ima-
ginea cât şi casa sunt extrem de vechi, domină senti-
mentul de familiaritate şi de siguranţă. Dacă am avea 
dovezi clare că am mai trăit în trecut, cu siguranţă 
am locuit într-o astfel de căsuţă.  

Monica GAIŢA

Cornelia FLOREA

Daiana ROŞCA

Am publicat în numărul trecut al „foii” noastre, imaginea unei fântâni 
înconjurată de… istorie. Citiţi astăzi şi legenda ei.

Fântâna prinţului

„Fântâna cea mare”, aflată şi astăzi în comuna noastră este un important obiectiv turis-
tic. Se spune că aceasta datează de pe timpul prinţului Eugeniu de Savoya.

Locuitorii povestesc cu drag fiecărui vizitator legenda fântânii. Înainte de a cuceri ce-
tatea din mâinile turcilor, prinţul împreună cu armata sa au poposit sub o salcie bătrână 
pentru a se odihni. Însetat şi obosit acesta a adormit şi a avut un vis ciudat. Un glas i-a 
şoptit că sub rădăcina copacului ar curge o apă ascunsă, fermecătoare. Când s-a trezit, 
prinţul a lovit copacul cu sabia şi a ţâşnit apă din izvor, iar soldaţii au putut să-şi stâmpere 
setea  înainte de bătălia decisivă. De atunci curge în Giarmata apă din Fântâna Prinţului 
Eugeniu de Savoya. Legenda spune că cine bea apă din locul fermecat  va fi ferit de bolile 
trupeşti. 
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„Banatul este patria mea restrânsă” - Sever Bocu <

 oaia 
de Birchiº

Dacă aveţi deja 
bugetul fun-

damentat pentru anul 
2013, care sunt pro-
iectele pe care le ve-ţi 
demara anul acesta?

4Încă nu este fun-
damentat bugetul 
dar, noi ne-am pro-
pus nişte obiective pe 
care le avem de  reali-

zat anul acesta, însă aşteptăm fundamenta-
rea bugetului.

Dar, atunci ce obiective aţi finalizat anul tre-
cut dacă ar fi să tragem linie?

4Am finalizat reabilitarea Căminului Cul-
tural de la Birchiş, am pietruit peste 30 de 
km de străzi, am construit un pod peste Va-
lea Soamoniţa din Căpâlnaş, am pietruit peste 
20 de km de drumuri comunale şi multe alte 
obiective mai mărunte.

Care este relaţia dvs cu consilierii Locali?
4Relaţia noastră este una foarte bună, 

bazată pe colaborare, este o relaţie construc-

tivă să zic aşa. Nu se merge pe coloratură 
politică, problemele se discută în interesul 
comunităţii.

Care e cea mai arzătoare problemă a comu-
nităţii dvs. în anul 2013?

4În anul 2012 am avut prin programul 
PNDI – înglobată, asfaltarea tututor drumuri-
lor, dar o dată cu instalarea Guvernului Ponta 
s-au întrerupt lucrările, sperăm sa se reia de 
anul acesta şi să se dea drumul la finanţare ca 
să se finalizeze lucrările.

Dar, care sunt următoarele obiective din lis-
tă?

4Avem prinse încă din anul 2012 lucrările 
la o Grădiniţă din localitatea Căpâlnaş pentru 
două grupe – construcţie nouă, de asemenea 
intenţionăm în funcţie de sumele pe care le 
avem alocate în buget să reabilităm Căminul 
Cultural de la Ostrov – să-l dotăm cu toate 
necesităţile. În continuare sunt multe alte 
obiective precum: pietruirea străzilor, dru-
murile în păşune, reabilitarea blocului de lo-
cuinţe, trotuare, prin urmare sunt multe.

În legătură cu blocurile de locuinţe, aveţi în 
vedere şi tinerii care nu au unde să locuiască?

4Blocul de locuinţe pe care îl avem are o 
vechime de peste 30 de ani, astfel încât ne-
cesită reabilitare şi dacă se poate o să facem 
şi o locuinţă socială P plus 1 sau P plus 2, cu 
vreo 20 de apartamente pentru tineri. Acum 
să vedem care sunt sumele care se vor aloca 
prin buget.

Investitori dornici să vină în zonă pentru   
realizarea de noi locuri de muncă, există? 

4Cu investitorii suntem deocamdată în 
discuţii, există o firmă din Italia cu care nego-
ciem pentru construirea unui parc fotovoltaic 
– panouri solare  - Energie Verde, pentru că 
noi avem o suprafaţă mare de păşuni.

Dacă doriţi să le transmiteţi un mesaj locui-
torilor din Birchiş şi din satele aparţinătoare?

4Le transmit multă sănătate şi un an agri-
col cât mai bun pentru că majoritatea popula-
ţiei din zonă se ocupă cu agricultura, să fie un 
an agricol cu roade cât mai bogate. 

 Ioan GUţU - primarul comunei Birchiş

Interviu realizat de
Patricia LUP

2013 sã fie un an agricol cu roade cât mai bogate

Biserica „Naşterea Maicii Domnului” (1811)

Nu poţi să cunoşti o femeie până nu o întâlneşti la tribunal. Norman Mailer

Nu există muritor care să fie sigur că va mai trăi a doua zi. Euripides

Mereu ne gândim cum vom trăi şi niciodată nu trăim în prezent. Manilius

Butoaiele goale fac cea mai mare gălăgie. Sofocle

Pe Isus, fariseii l-au răstignit numai o dată, creştinii de nenumărate ori. Lucian Blaga

Nu am aflat ce este fericirea decât în momentul în care m-am căsătorit. Dar atunci era deja 
prea  târziu. Max Kauffman

Nu putem şti niciodată tot binele pe care îl poate face un zâmbet. Maica Tereza

Am dorit dintotdeauna să 
fac o teză de doctorat cu 
tema „Aflarea în treabă ca 
metodă de lucru la români”. 

Petre Ţuţea

Pustiul m-a făcut să înţeleg 
că nu sunt destul de puter-
nic pentru a nu iubi pe ni-
meni. 

Octavian Paler

Doua lucruri sunt infinite: 
universul şi prostia umană. 
Şi nu sunt chiar sigur în 
legătura cu universul. 

Einstein

Un document rarisim 
Birchişul de acum un secol

Ce lucru minunat este cuvântul scris. Cu 
adevărat Dumnezeu a creat lumea din cu-

vânt. În Anuarul Socec al României Mari, 1924-
1925, aflat la Biblioteca Congresului S.U.A., am 
întâlnit, zidită în memoria cuvintelor, lumea de-
mult apusă a Birchişului, din începutul secolului 
XX. Tot astfel, peste veacuri, Birchişul de azi, se 
va regăsi în arhiva - de acum - electronică a revistei 
„Banatul”. Cu oamenii noştri, cu faptele noastre.  
Birchiş:  - comună rurală
Locuitori:  - 1536
Primar: - Ioan Sedan
Notar: - Gheorghe Petrovici
Învăţători: - Iuliu Stoica
 - Silviu Petruţoniu
Preot paroh: - Moise Bordoş
Cârciumari: - David Bloch şi 
 - Ioan Ignuţă
Cismari:  - Petru Lupulescu 
 - Ion Tamşa
Comercianţi de articole mixte: 
 Coop. „Birchişana”, 
 David Bloch, 
 Coop. „Tovărăşia” şi Ioan Ignuţă
Fabrică de spirt - proprietari: 
 Hegeduş & Rosenfeld
Proprietari de moşii: 
 Contesa Livia Bethlen – 2404, jug.
Arendaşi de moşie:
 Hegeduş & Rosenfeld şi  firma 
 Mairovitz

Mircea PETROMAN 

Adevăruri care scânteie
Andrada CĂDARIU

Lăcaşuri ale credinţei noastre
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„Banatul este patria mea restrânsă” - Sever Bocu <

Cu ce spe-
ranţe şi 

dorinţe păşiţi de la 
Nou an?

4Păşim cu mai 
mari speanţe de-
cât am păşit anul 
trecut. Noi spe-
răm să realizăm 
ceea ce ne dorim,  

poate chiar mult mai mult decât ne dorim. 

Puteţi să caracterizaţi în câteva cuvinte, anul 
2012?

42012 a fost un an destul de bun pentru noi...

Enumeraţi câteva obiective realizate anul trecut?
4Am împrăştiat piatră pe drumurile din Ianova 

şi Remetea, am pietruit străzile, am introdus apă o 
porţiune în Ianova dar şi în Remetea, am finalizat 
Casa Specialistului – care este închiriată Poliţiei, am 

finalizat drumul Ianova-Bencecu de Sus şi multe 
alte obiective mai mici.

Care e cea mai arzătoare problemă din anul 2013? 
4În 2013 vom finaliza introducerea apei, Iano-

va-Remetea şi începerea canalizării – cu fondurile 
noastre, dacă nu primim altele. 

Câteva satisfacţii pe care vi le-a oferit munca 
dvs.?

4Mi-a oferit satisfacţii profesionale şi sufleteşti 
destul de multe, s-au finalizat foarte multe obiec-
tive de când sunt viceprimar, mă aflu la al doilea 
mandat.

Un mesaj pentru locuitorii din Remetea, Ianova şi 
celelalte sate?

4Să aibă răbdare că tot ceea ce le-am promis 
se va realiza şi în cel mai scurt timp posibil. 

 Şerban Liviu SAMOiLă - viceprimarul comunei Remetea Mare

Tot ce am promis, se va realiza

Interviu realizat de
Daniela IACOBESCU

ANUNŢ

Primăria Comu-
nei Remetea Mare, 

concesionează terenuri pentru 
construirea de locuinţe în sa-
tul Ianova, comuna Remetea 
Mare. Se vând şi terenuri in-
dustriale pentru construcţiile 
de hale (producţie şi depozi-
tare). Caietele de sarcini au 
început să fie achiziţionate 
de anul trecut din data de 
21 decembrie de la sediul 
Primăriei. Sumele la care pot 
fi achiziţionate sunt de 500 de 
Lei pentru concesionare res-
pectiv de 1.000 de lei pentru 
vânzare.

Cuvântul care zideşte

+ Nicolae

Venirea Mântuitorului în lume a fost însoţită de întreita solie: preamărirea lui Dum-
nezeu, pacea pe pământ şi bunăvoirea între oameni. Fiind înfăţişată de îngeri, 

această solie purcede din voia lui Dumnezeu şi este calea împărătească pe care va merge 
Domnul nostru Iisus Hristos în viaţa Sa lumească şi în împlinirile trimiterii Sale pe pământ.
Între alcătuirile soliei mesianice este o strânsă legătură ca între alcătuirile trupului nostru. 
Nu se poate aduce „mărire întru cei de sus, lui Dumnezeu”, fără pace pe pământ şi fără 

înţelegere între oameni. Viforul duşmăniilor pământene şi al lăcomiilor omeneşti este văzduhul în care nu vieţuieşte Dumnezeu. Nici pacea 
nu poate trăi fără înţelegere şi dragoste între pământeni. După cum bunăvoirea este pârga şi rod numai al păcii. Pentru aceea, pacea de care ţin 
celelalte alcătuiri ale soliei de la Naşterea Domnului este plinătatea darurilor lui Dumnezeu, a dragostei şi a harului Său, a iertării şi a faptului 
că s-au făcut asemenea cu noi. Ea este, în primul rând, testamentul lui Iisus Hristos, Domnul şi Stăpânul vieţii noastre.

LUPPA PAUL
MIRICA RALUCA MIRELA
MLADIN DELIA

MURARIU CĂTĂLINA IONELA
NAIA MIRIAM ECATERINA
ODROBOŢ ANAMARIA

PAP CRISTINA EUGENIA
TURANSCHI CLAUDIU 
SAMUEL

NEGRU DENISA
MASCI LUCREZIA

ClAsA  I-a
 Înv. Vlad TUDORAN

Întreita solie

„Bobocii noştri”
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„Banatul este patria mea restrânsă” - Sever Bocu <

 oaia
de Jimbolia

În anul 2012 a fost bine, pentru anul 2013 avem 
de finalizat mai multe obiective

Cu m 
a ţ i 

trecut peste 
anul 2012, 
descrie-ţi în 
câteva cu-
vinte?

4Ce pot 
să zic este că am trecut cu bine peste anul 
2012, în sensul că am demarat mai multe 
proiecte europene. Avem un proiect de 
dezvoltare urbană în care am demarat şi 
componenta de drumuri şi iluminat public. 
Am reuşit să definitivăm caietul de sarcini 
pentru camerele de luat vederi, deţinem în 
acest proiect o componentă socială şi mon-
tăm un număr de 102 camere de luat vederi 

în tot oraşul. Finalul anului de asemenea 
l-am sărbătorit cum se cuvine cu sărbătoa-
rea de Sfântul Ignat - care a avut loc în data 
de 20 decembrie şi în noaptea dintre ani cu 
un joc de artificii. Într-un cuvânt a fost bine 
să spunem aşa, că am fost în grafic.

Aţi realizat lista cu obiectivele de investiţii 
pentru anul 2013?

4Da, avem în derulare acest proiect 
(montarea camerelor). Urmează canaliza-
rea pe suprafaţa întregului oraş, avem în 
vedere şi dezvoltarea centrului oraşului, 
să-l cosmetizăm sau chiar să-l schimbăm în 
totalitate. De finalizat anul acesta: parcul 
central, clădirea Primăriei, drumurile, ilumi-
natul public, pista de biciclete. Urmează să 
primim cât de curând aparatura medicală 

pentru ambulatoriul Policlinicii. La Căminul 
de zi „Nu mă uita” -  pentru persoane cu 
dizabilităţi, am avut o extindere şi reabilita-
re cu dotări şi tot ceea ce înseamnă un pro-
iect de anvergură. 

Cam acestea sunt obiectivele primordia-
le pentru care am şi deschis o linie de credit 
de 14 milioane de lei aproape. 

Dacă doriţi să le transmiteţi un mesaj tu-
turor locuitorilor din Jimbolia şi din împre-
jurimi?   

4Da, o dată cu începerea Noului An le 
doresc multă sănătate, tradiţionalul La mul-
ţi ani, la cât mai multe realizări şi să aibă în-
credere în Noua Conducere a Primăriei.  

Adrian Darius POSTELNiCU -  primar al oraşului Jimbolia

Interviu realizat de
Katherine SCHNEIDER

În Banatul primei jumătăţi al secolului al-
XIX-lea spiritul socio-artistic predomi-

nant a fost cel neoclasic. Castelele împreună cu 
parcurile ce le înconjurau au fost produsele tipa-
rului clasicist şi demonstrau, prin dimensiuni şi 
calitate, greutatea economică a zonei precum 
şi capacitatea de adaptare a acesteia la marile 
curente artistice ale Europei centrale. Au apărut 
astfel, în limbajul uzual al secolului al-XIX-lea, 
grădinile sau parcurile englezeşti. Diferite de la 
un domeniu la altul, tiparul după care acestea au 
fost realizate este comun epocii:
• Terenul din faţa castelului reliefează tradiţia 

peisagistică a secolului al-XVIII-lea cu spaţii florale 
deschise amenajate în figuri geometrice perfecte, 
rondouri trasate cu compasul. 

• Castelul estre construit pe baza unui plan neoclasic 
chiar dacă se fac anumite concesii în favoarea ro-
mantismului - prin prezenţa unui turn crenelat sau a 
unui pinion în trepte.

•	 Alăturarea unei grădini de configuraţie romantică.
În zona Banatului această schemă compoziţională a 

fost ilustrată fidel, de castelul familiei Csekonics din 

Jimbolia (în prezent demolat), Nako din Sânnicolau 
Mare şi poate cel mai important ca suprafaţă şi amena-
jare, castelul familiei Karátsonyi din Banloc.
Semnificaţia Statuii Sfântului Florian

Statuia a fost ridicată înainte de anul 1866, (dată care 
este menţionată pe postament, unii istorici au propus 
chiar o dată mai veche) în cinstea Sfântului Florian, pa-
tronul oraşului şi Sfânt din calendarul catolic.  Sfântul 
Florian, ocrotitor împotriva incendiilor şi inundaţiilor 
- catastrofe care au afectat în nenumărate rânduri lo-
calitatea după colonizarea şvabilor.

Bănăţeni în centrul Jimboliei la Statuia Sfântului Florian, la începutul anilor 1900. 
Pe partea dreaptă se observă parcul Castelului familiei Csekonics

Thomas
Oana DEREVLEAN
Clasa a IX-a C
Liceul Tehnologic Jimbolia

Mare, leneş, cafeniu
E motanul meu, toţi ştiu!
El e birmanez Metis
Câteodată-l strig pis pis.

Când doarme, el stă covrig
Parcă i-ar fi tot timpul frig
Când visează dă din labe
De-ai zice că joacă table

Când întreb cârnaţ de vrea
El prin „miau” răspunde „da!”
Motănelul e cam gras
Şi-l cheamă aşa: Thomas!

Parcurile englezeşti ale Jimboliei
Miruna LOTEANU

Sărbătoarea ignatului cu tradiţii culinare

Primăria şi Casa de Cultură a oraşului Jimbolia, a organizat înainte de sărbători în sala complexului expoziţional Ripensis, a-XII-a 
ediţie a Sărbătorii de Ignat. Principalul punct de atracţie l-au constituit preparatele din carne de porc. Manifestarea în opinia primaru-

lui, Darius-Adrian Postelnicu a fost dedicată conservării tradiţiilor culinare şi meşteşugăreşti din Banatul de câmpie.

Poeţi elevi ai oraşului nostru

Actualitatea jimboliană

Sabina LIVESCU
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„Banatul este patria mea restrânsă” - Sever Bocu <

 oaia 
de Fãget

Cumpărată din Veţa şi trasă cu boii până-n sat

Autoritate publică din cadrul sistemului 
organelor judecătoreşti, fără persona-

litate juridică, potrivit art. 36 din Legea Nr. 
304/2004 privind organizarea judiciară. Prin 
Ordinul Ministrului Justiţiei Nr. 9225/1871 s-a 
dispus înfiinţarea Judecătoriei de Ocol Făget 
cuprinzând şi împrejurimile Birchişului, iar prin 
alt ordin al Ministrului Justiţiei Nr. 5310/1892 
Cartea Funciară a fost transferată de la Tribu-
nalul Lugoj la Judecătoria Făget.

În anul 1952 Făgetul devine raion,  judecătoria 
a fost Tribunal Raional. În anul 1968 a avut loc 
o reorganizare administrativă prin desfiinţarea 

raioanelor astfel încât Judecătoria Făget şi-a încetat activitatea, proble-
mele cetăţenilor fiind transferate la Judecătoria Lugoj.

Prin Legea Nr. 
92/1992 Judecătoria 
Făget urma să-şi încea-
pă activitatea, dar din 
lipsă de spaţiu, abia la 
21 martie 1997 a avut 
şansa, cu prima dezba-
tere publică. 

Clădirea este alcătuită din două săli de şedinţă, două săli de deliberare, 
săli de aşteptare, cabinet preşedinte, sala de protocol, birouri aparţinând 
personalului auxiliar - 4 birouri pentru judecători, 5 birouri grefieri, un 
birou arhivă, un birou registratură, trei băi, trei încăperi arhivă veche, un 
birou grefier şef, anticameră, apartament format din două camere plus 
bucătărie, debara şi baie, o încăpere cu gratii pentru inculpaţii arestaţi şi o 
încăpere pentru îngrijitorul instanţei. În cadrul aceleaşi clădiri funcţionează 
şi Parchetul de pe lângă Judecătoria Făget.

S-a născut în ziua de 24 septembrie 1967 
în localitatea Tomeşti, jud. Timiş. Şcoala 

generală o face la Tomeşti, Făget şi Margina, iar 
Şcoala profesională la „Azur”, Timişoara.

În decembrie 1989 era operator-chimist la 
Întreprinderea „Solventul” Timişoara, deşi avea 
domiciliul stabil în Făget, locuia în Căminul de 
nefamilişti al întreprinderii. Duminică, 17 decem-
brie, a ieşit alături de alţi colegi în oraş să vadă ce 
se întâmplă în Timişoara. Din cauza evenimente-
lor, nu mai ajunge la cămin, dormind la o prietenă. 
A doua zi, în haine de sărbătoare, merge direct la 
Catedrala Ortodoxă, împreună cu alţi colegi, pen-
tru a aprinde lumânări în memoria unui coleg ucis 
în ziua precedentă. După orele 15:30, mai multe 
grupuri de tineri vin pe treptele catedralei şi a-
prind lumânări. Sorinel Leia scoate din buzunar 
un drapel fără stemă şi începe să-l fluture deasu-
pra capetelor colegilor din jur. Tinerii prind curaj 
şi încep să scandeze: „Noi suntem poporul!”, „Jos 
Ceauşescu!”, „Armata e cu noi!” şi „Deşteaptă-te, 
române!”.

În jurul orei 16:30, forţele represive aflate în 
zonă deschid focul şi Sorinel Leia este împuşcat 
în frunte. Este dus în catedrală, dar în câteva mi-
nute moare în pronaos. Un preot a chemat sal-
varea care l-a luat şi l-a dus la morga Spitalului 
Judeţean Timiş.

Gliguţă Avram, martor ocular, povesteşte clipa 

dramatică a morţii lui Sorin Leia: „Când TAB-
urile au trecut prin faţa noastă miliţienii care erau 
postaţi cum am amintit au tras un foc de avertis-
ment. Noi ne-am îmbulzit să intrăm în catedrală. 
Catedrala are uşa dublă, dar la îmbulzeală una 
dintre uşi s-a închis. Stăteam ghemuiţi, încercând 

să ne strecurăm înăuntru. Eu şi încă o persoană, 
pe care mai apoi am aflat că se numea Sorin Leia, 
am ridicat capul să vedem ce se întâmplă, când s-a 
tras o rafală printre noi, de jos în sus. Leia Sorin a 
fost nimerit în mijlocul frunţii. Glonţul care a ieşit 
din capul lui m-a atins şi pe mine la baza gâtu-
lui, în partea dreaptă. Am simţit ca o arsură, am 
băgat capul la cutie şi m-am strecurat încet-încet 
înăuntru. Nişte tineri au văzut că Leia e împuşcat 
şi l-au târât în Catedrală. Deşi împuşcat în frunte 

Leia nu pierduse mult sânge şi încă mai respira. 
Când capul i-a atins cimentul brusc s-a făcut sub 
cap o baltă de sânge... Am văzut că pe haină aveam 
bucăţi din creierul lui Sorin Leia şi urme de sânge. 
M-am şters cu iarbă şi frunze. Lângă Expres era 
civilul care trăsese în mine şi în Sorin Leia (îl 
văzusem) şi un locotenent-colonel de miliţie, care 
trăgeau după oameni ca să-i împrăştie...”

În 20 decembrie, părinţii l-au căutat la morga 
Spitalului Judeţean, dar nu au fost lăsaţi să intre, 
spunându-li-se că toţi demonstranţii morţi în zilele 
de 17-18 decembrie au fost preluaţi de Securitate 
şi duşi la Bucureşti. Mama a fost sfătuită să facă o 
cerere şi o descriere a lui Sorinel Leia, să le depună 
la Crucea Roşie şi să aştepte răspuns acasă. S-a 
conformat dar, din păcate, nici până astăzi nu a 
primit vreun răspuns. Peste o săptămână, mama 
eroului martir revine la spital, dar cu toate că 
regimul ceauşist căzuse, a fost primită cu aceeaşi 
ostilitate, spunându-i-se că la morga spitalului nu 
mai sunt revoluţionari. În realitate, abia în 27 de-
cembrie au fost trimise 9 cadavre, printre care şi 
cel al lui Leia, la Cimitirul Eroilor, pentru a fi în-
humate într-o groapă comună. Mama eroului va 
afla acest lucru abia în 13 ianuarie 1990, iar a doua 
zi, împreună cu cei doi fraţi ai lui Sorinel şi cu o 
parte din colegi, îl vor deshuma şi îl vor reîngropa 
creştineşte în Cimitirul din Tomeşti.

În 16 mai 1991, Sorinel Leia a fost declarat 
„Erou-Martir al Revoluţiei Române din Decem-
brie 1989.

 Prof. dr. Dumitru TOMONI

Sosirea zeiţei Themis la Făget
Judecătoria Făget

Eroi ai libertăţii noastre 

SORINEL DINEL LEIA (1967-1989)

Atracţii şi obiective turistice din zona Făgetului

lacul Fârdea - construcţia barajului a început în 1972, acumularea 
atingând în 1977 aproape 25 milioane mc. Etapa a doua a început în 1981, 
fiind proiectată pentru acumularea unui volum de apă de 51 milioane mc. 
Are o suprafaţă de 460 ha, fiind cel mai mare lac din judeţul Timiş. 

Mănăstirea Fârdea - amplasată în apropierea localităţii cu acelaşi nume, 
la 8 km de comuna Traian Vuia. Amenajările au fost finalizate în 2008. 
Mănăstire de maici.
Cetatea medievală Făget - amplasată pe terasa inferioară a râului Bega, la 
marginea de nord a localităţii Făget, pe urmele unei fortificaţii medievale 
atestate la 1548. Cetatea este parţial cercetată şi restaurată. 

Ana-Maria POPA

Oana LUNCAN
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REGIA AUTONOMĂ DE TRANSPORT 
TIMIŞOARA

B-dul Take Ionescu nr. 56, 300074, Timişoara
Centrală: 0356803700; Fax: 0356003901

INSPECŢII TEHNICE PERIODICE LA R.A.T.T.
Staţia I.T.P. din cadrul R.A.T. Timişoara efectuează inspecţii tehnice 

periodice la cele mai bune preţuri de pe piaţă. Inspecţiile se fac la 
următoarele categorii de autovehicule:

- autovehicule cu masă tehnică max. autorizată sub 3,5 t;
- autovehicule cu masă tehnică max. autorizată peste 3,5 t;
- remorci şi semiremorci cu sistem de frânare;
- remorci cu frânare inerţială;
- remorci fără sistem de frânare;
- vehicule care deţin C.I.V şi sunt înregistrate pe primării.
De asemenea, efectuăm şi verificări în urma ieşirii din reparaţie la 

vehiculele aparţinând terţilor care prezintă o comanda scrisă (conform 
RNTR-1).

Ne găsiţi în fiecare zi de luni până vineri de la 9 la 17 în Bvd. Dâmboviţa, 
nr. 1/3, în depoul R.A.T.T., lângă centrul Alfa. Pentru detalii suplimentare 
apelaţi 0356 803 702 sau vizitaţi www.ratt.ro.

Tarifele inspecţiilor periodice (cu T.V.A.) sunt următoarele:  

Nr. Categorie Tarif 
lei

Tarif reverificări 
siguranţă (35%)

Tarif reverificări 
poluare (25%)

Tarif reverificări 
altele (10%)

1. Autoturism 80 30 20 8

2.
Autoutil i tară, 
microbuz sub 
3,5 t inclusiv

100 35 25 10

3. A u t o v e h i c u l 
peste 3,5 t 120 40 30 15

4.
Remorcă şi ru-
lotă fără sistem 
de frânare

60 21 0 6

5.

Remorcă şi ru-
lotă fără sistem 
de frânare sub 
3,5 t inclusiv

80 30 0 8

6.
Remorcă şi 
s e m i r e m o r c ă 
peste 3,5 t

160 60 0 20

LANSARE PROIECT „REABILITARE, MODERNIZARE ŞI DOTARE 
AMBULATORIU SPITALUL ORĂŞENESC ÎN LOCALITATEA OŢELU 

ROŞU, JUDEŢUL CARAŞ-SEVERIN”
În data de 04.11.2011 a avut loc semnarea contractului de finanţare 

prin Regio - Programul Operaţional Regional 2007 – 2013, Axa prioritară 
3, Domeniul major de intervenţie 3.1, între Ministerul Dezvoltării 
Regionale şi Turismului prin Agenţia pentru Dezvoltare Regională Vest 
şi Unitatea administrativ-teritorială Oraşul Oţelu Roşu în valoare de 
4.290.078,00 lei reprezentând valoarea totală eligibilă a proiectului şi 
având ca obiect acordarea finanţării nerambursabile de către AM POR 
pentru implementarea proiectului „Reabilitare, modernizare şi dotare 
ambulatoriu Spitalul Orăşenesc în localitatea Oţelu Roşu, judeţul Caraş-
Severin” în valoare de 5.314.217,92 lei.

Proiectul vizează reabilitarea, modernizarea şi dotarea ambulatoriilor 
de specialitate din cadrul Spitalului Orăşenesc Oţelu Roşu, în vederea 
îmbunătăţirii infrastructurii serviciilor de sănătate, a calităţii acestora şi 
asigurarea unui acces egal al cetăţenilor la serviciile de sănătate.

Durata de implementare a proiectului este de 18 luni, între 04.11.2011 
şi 04.05.2013.

Informaţii suplimentare se pot obţine la număr de telefon:  
0255/530.803, număr de  fax: 0255/206.086, adresă poştă electronică – 
primaria_otelurosu@yahoo.com.

Conţinutul acestui material nu reprezintă în mod obligatoriu poziţia 
oficială a Uniunii Europene sau a Guvernului României.

COMUNICAT DE PRESĂ
25.10.2012, oŢElU roŞU

GUVERNUL ROMÂNIEI

Ministerul Dezvoltării

Regionale şi Turismului

ORAŞUL OŢELU ROŞU

UNIUNEA EUROPEANĂ

FONDUL EUROPEAN

PENTRU DEZVOLTARE REGIONALĂ

PROGRAMUL OPERAŢIONAL REGIONAL VEST

Iniţiativă locală. Dezvoltare regională Instrumente Structurale
2007-2013

www.inforegio.ro
Investim în viitorul tău! proiect selectat în cadrul Programului Operaţional de Uniunea Europeană prin Fondul 

European de Dezvoltare Regională 
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 oaia 
de Obreja

Anul 2012 a fost un an sãrac

Aveţi buge-
tul realizat 

pentru anul 2013?
4Nu, acum aş-

teptăm să se aşe-
ze Guvernul, să 
vedem că proiec-
tele mai mari sunt 

de la 1 milion de euro în sus. 

Caracterizaţi în câteva cuvinte, anul care 
a trecut?

4În anul 2012 a fost ca şi în anul 2011, 
un an sărac fără bani, fiindcă ne-am aflat în 
opoziţie iar banii, inclusiv la Consiliul Local 
s-au dat pe criterii politice. Ca mai peste 
tot şi pe proiectele care erau în legătură cu 

construcţiile de săli de sport, stadioane în 
pantă, care au ajuns să fie mediatizate şi la 
TV.

Un mesaj pentru locuitorii din Obreja?
4La mulţi ani şi multă sănătate. Dacă 

avem sănătate, avem de toate.

Interviu realizat de
Brânduşa UDRIŞTE

Petru POP - primar al comunei Obreja

Ar fi împlinit 
83 de ani

              

Calendarul folclorului ro-
mânesc, va fi mai sărac în 

acest an, din chiar luna sa de în-
ceput. Încă unul dintre credincioşii 
săi slujitori, s-a stins - Achim Nica. 

Într-o ţară în care vulgaritatea şi 
mitocănia primează în detrimen-
tul valorii, în toate mass-mediile 
româneşti, dispariţia acestui om, a 
trecut aproape neobservată. 

S-a stins, precum un nufăr alb, 
adâncit în somn, în palma satu-
lui care l-a dăruit lumii: Obre-
ja. Şi a trecut prin viaţă, aureo-
lat de eleganţa discreţiei cu care 
doar cei aleşi, o pot face. Inculţii 
cărora aplauzele beţivilor le strică 
educaţia, nu vor înţelege nimic, din 
viaţa acestui artist care a trăit ca un 
gospodar.

 În acest ianuarie geros, ar fi îm-
plinit 83 de ani. Bunul Dumnezeu, 
să-l odihnească în pacea veşniciei.

 Vasile TODIDuminică, 20 ianuarie, Achim Nica,  marele 
doinitor al Banatului ar fi împlinit 83 de 

ani. În amintirea sa, Consiliul Local şi Primăria co-
munei Obreja, Centrul Judeţan pentru Conservarea 

şi Promovarea Culturii Tradiţionale Caraş-Severin 
alături de un grup de prieteni ai artistului au organi-
zat un simpozion urmat de spectacolul „Achim Nica 

dincolo de dor şi cânt”. Pe scena Casei de Cultură 
„Achim Nica” din Obreja au urcat: Ansamblul „Se-
menicul”  împreună cu  soliştii vocali Ramona Viţa, 
Traian Barbu, Ştefan Isac, Titian Puichiţa, Daniela 
Văcărescu, Ileana Maciovan şi Maria Garas. Condu-
cerea muzicală i-a aparţinut maestrului Petrică Viţa, 
direcţia artistică lui Gheorghe Tunea, iar coregrafia 
lui Nistor Ghimboasa.

Pentru cinstirea memoriei lui Achim Nica  
reprezentanţii autorităţilor locale şi judeţene şi-au 
propus în viitor organizarea unui festival-concurs 
dedicat  tinerilor interpreţi, înfiinţarea unei fundaţii 
precum şi amenajarea casei memoriale în care să fie 
expuse discografia, filmările realizate de-a lungul 
anilor precum şi straiele populare pe care acesta le 
purta cu mândrie atât în spectacole cât şi în viaţa de zi 
cu zi. Mai mult, doamna profesor Rozina Ghiorghio-
ni, preşedintele Reuniunii Cultural Ştiinţifice „As-
tra” - Despartamentul Oţelu Roşu a propus ca cercul 
„Astra” din Obreja să-i poarte numele.

Achim Nica s-a născut în 20 ianuarie 1930 în 
localitatea Obreja. Cariera muzicală a început-o la 
30 de ani, fiind descoperit în timpul unui concert de 
către Maria Tănase. A plecat dintre noi în 23 noiem-
brie 2012.

Otilia TICHELEA

"Achim Nica dincolo de dor şi cânt" 
- festival în memoria marelui doinitor al Banatului

Moştenitor al comorii maestrului.

sala „Achim Nica” din obreja, necâncăpătoare la 
ceasul amitirii

În mijlocul imaginii, domnul primar Petru Pop, omul 
care a pregătit această zi a recunoştinţei.
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de Lipova

La vernisaj au participat numeroşi cetăţeni şi în special copiii de la 
grădiniţele şi şcolile din oraş, iar la final au interpretat frumoase colinde 

româneşti. Expoziţia cuprinde şi un stand cu obiecte dedicate Crăciunului, 
confecţionate de copii care frecventează Clubul Elevilor Lipova, îndrumaţi 
de prof. Camelia Iordache.

„Rod al pasiunii şi strădaniei regretatului preot localnic Ştefan Crişan, 
plecat la cele veşnice mult prea devreme, această colecţie deosebit de valoroasă cuprinde multe icoane pe lemn şi sticlă, pictate de maeştri 
renumiţi ai secolelor XVIII şi XIX, dar şi obiecte de cult ortodox şi cărţi religioase rare. Este un privilegiu şi o mândrie pentru oraşul nostru 
că are o asemenea colecţie, apreciată ca atare de cunoscători şi de publicul larg”, a declarat muzeograful Corina Dubeştean Ianota.

Expoziţia va fi deschisă până în 24 febuarie 2013.

Expoziţia de icoane vechi şi obiecte de 
cult din colecţia „Pr. Ştefan Crişan”

Ania MOSCOVICI

Primul meu pelerinaj...

În primul meu pelerinaj la Mănăstirea Maria Radna eram 
extrem de emoţionată, nu mai văzusem o Mănăstire atât de 

frumoasă, aşa mare înghesuială şi atâtea tarabe. Aş fii fost în stare să 
cumpăr toate tarabele dar, mi-a distras atenţia, Fecioara Maria care 
plângea în spatele Mănăstirii. Mi-am lipit urechile de uşile de tablă şi 
am ascultat cu emoţie cum plângea Fecioara Maria, şenţuleţul cu lac-
rimile ei se prelungeau pe câţiva metrii. Erau multe mistere nedesluşite 
de mine şi greu de imaginat pentru un copil de şase anişori, atunci 
am început să urcăm, să culegem lacrimile, nu ştiam că trebuie să 
scarmi cu unghiile în pământ ca să le găseşti. Îmi veneau în minte alte 
întrebări, dar oare cum au ajuns lacrimile acolo? Apar doar în această 
perioadă - 8 septembrie, cine le-a plantat şi de ce nu se găsesc şi în 
altă parte? Toate aceste întrebări sau măcar unele dintre ele… cred 
că v-au frământat şi pe voi atunci când aţi vizitat pentru prima dată 
Mănăstirea Maria Radna. Dacă aceste rânduri v-au trezit amintiri din 

primul vostru pelerinaj la Maria Radna, nu ezitaţi să o redescoperiţi şi 
an de an călătoria, vă va îmbogăţii sufleteşte.

Drumul Crucii.

Actualitatea lipoveană

•		 Prima atestare documentară a 
oraşului Lipova datează din anul 
1314 sub denumirea de Lipva.

 
•	 În anul 1324 aşezarea este menţionată 

sub denumirea de castellanus de Ly-
pua, topic ce reflectă caracterul for-
tificat al aşezării de la acea vreme.

•	 Oraşul este situat pe ambele maluri 
ale râului Mureş, la intrarea aces-
tuia în Câmpia Aradului, la poalele 
Munţilor Zarandului

•	 În perimetrul Lipovei de astăzi a existat Ce-
tatea Şoimoş, care a fost clădită în timpul 
domniei lui Bela al IV-lea (1235 - 1270).

•	 Prima menţiune documentară este din anul 
1245, prin care regele dădea ordin să fie refăcută 
cetatea distrusă de invazia tătară din 1241. 

•	 Cetatea Şoimoş a dispărut după mijlocul 
secolului al XVI-lea, împreună cu majori-
tatea construţiilor medievale interioare, 
din care, în mod sigur, biserica parohială 
şi mănăstirea dedicată Sf. Ludovic de Tou-
louse.Cetatea Şoimoş

Lipova pentru oaspeţii noştri
Luiza FENEŞAN Din albumul trecutului nostru

Simona JICHICI
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Cea mai mare satisfacþie a mea, este de a ve dea bucuria copiilor din comunitatea noas trã
Gabriel ilaş - primarul comunei Cenei

Cum aţi păşit în Noul an, dacă trageţi 
linie, care este raportul Primarului 

din anul 2012?
4Păşim în Noul An cu multă speranţă 

şi convingere că lucrurile vor merge înspre 
bine.

Ce proiecte urmăriţi să îndepliniţi anul 
acesta?

4Reabilitarea căminului cultural din Bo-
bda.

Care este cea mai mare satisfacţie a dvs., 
de până acum, oferită de această funcţie?

4Cea mai mare satisfacţie este de a ve-
dea bucuria copiilor din comunitatea noas-
tră, atunci când se joacă în parcurile pentru 
copii, când fac sport pe terenul sintetic. Ni-

mic nu se compară cu asta.

Ce gânduri le transmiteţi locuitorilor din 
Cenei şi din împrejurimi?

4Multă sănătate, gândire pozitivă şi de-
punerea de eforturi comune pentru îmbu-
nătăţirea şi înfrumuseţarea vieţii şi aspectu-
lui localităţilor noastre. 

Interviu realizat de
Ana-Maria COTOŞPAN

Ceneiul pentru oaspeţii noştri

•		 Localitatea Cenei este una dintre cele mai vechi aşezări ale regiunii 
Banat. 

• Locuitorii de baştină sunt români şi sârbi, aşezaţi aproximativ în acelaşi 
timp, în jurul anului 1720, iar din anul 1820 a început colonizarea 
localităţii cu croaţi. Populaţia germană a venit după anul 1848, iar des-
pre populaţia maghiară nu se poate spune exact pentru că a venit într-un 
timp mai îndelungat. 

•	 Ca proprietari ai localităţii se cunosc:
- în anul 1221- protopopiatul de la Itebei (Serbia); 
- începutul sec. XIV - fam. Doroszma; 
- în 1479 - fraţii Bamfy;
- în 1820 - fam. Vuchetich. 

•	 La 20 august 1696, în partea de est a comunei, s-a dat o mare luptă 
între armatele turceşti şi austro-ungare. În acea perioadă localitatea era 
aşezată pe ambele maluri ale râului Bega Veche, iar în urma distrugeri-
lor provocate de lupte şi a revărsărilor repetate, localitatea s-a extins 
numai în partea dreaptă a râului care a fost canalizat prin anul 1874. 

De necrezut şi totuşi adevărat
Introdu numărul tău de la pantofi şi înmulteşte-l cu 5. 
•	 Apoi adaugă 50.
•	 Apoi înmulteşte totalul cu 20.
•	 Apoi la total adaugă 1012.
•	 Apoi din total scade anul tău de naştere...
•	 Acum ai un număr cu patru cifre dintre care primele două sunt numărul tău de la pantofi 

şi celelalte două reprezintă vârsta ta.
 Complet delirant!

Nenea Emilian
 Vasile TODI

L-am întâlnit în anii „când eram mai tânăr şi la trup 
curat”, în anii când nenea Emilian, avea atâţia 

prieteni, încât niciodată nu ar fi crezut că pe lumea asta 
există oameni care abia aşteaptă să-ţi plivească viaţa 
de bucurii. Era înalt şi frumos şi încă tânăr. Pe acest 
om harnic pe care zorii îl găseau în lucrul lui, l-am 
reântâlnit recent în sediul primăriei din Cenei. Intrase 
după mine în biroul tânărului primar, pentru atât: 

- Domnule primar, am intrat la dumneavoastră, să-l 
salut pe omul acesta, care a trecut pe lângă mine, fără 
să mă mai recunoască.

Omul acela eram eu! Emilian Gherghina, prietenul 
din tinereţea mea, pe care în graba cu care mă uit la 
oameni, nu l-am recunoscut... Încercat de viaţă, nenea 
Emilian îşi păstrează în ochi, aceeaşi lumină caldă a 
prieteniei. 

- Să scrii la gazetă, că în sfârşit Ceneiul a încăput pe 
braţe destoinice, m-a asigurat el, privind spre primarul 
de azi al Ceneiului. Apoi, am povestit despre... despre 
ce pot povesti doi oameni, care reîntâlnesc după... 20 
de ani.

Domnul inginer Gabriel Ilaş, primarul comunei, 
gazdă involuntară a revederii noastre, aflat la maturi-
tatea practică şi mlădioasă a vârstei, privea la noi, 
răzimat pe conştiinţa bucuriei şi a înţelegerii. 

Ne-am despărţit apoi, înţelegând încă odată, că priete-
nia nu este decât aceasta: o prezenţă care se întregeşte cu 
altă prezenţă. 

Din albumul bisericii

Colidători, slăvindu-l pe Domnul, în sfânta Biserică

Cartea Înţelepciunii
Isus-Fiul lui Sirah

Fiule, să nu laşi pe cel sărac lipsit de hrană şi ochii celor nevoiaşi nu-i face să aştepte. 
Fiule, să nu laşi pe cel sărac lipsit de hrană şi ochii celor nevoiaşi nu-i face să aştepte.   

Sufletul flămând să nu-l întristezi şi să nu urgiseşti pe om când are lipsă.  
 Inima necăjită nu o tulbura şi nu întârzia a da celui lipsit.  
 Rugăciunea celui necăjit nu o lepăda şi nu-ţi întoarce faţa ta de la cel sărac.  
 De la cel în lipsă nu-ţi întoarce ochiul şi nu da loc omului să te blesteme.  
 Că rugăciunea celui ce te blestemă pe tine, întru amărăciunea sufletului său, o va auzi Cel 

care l-a făcut pe el.  
Cel care o iubeşte, iubeşte viaţa şi cei care se scoală pentru ea dis-de-dimineaţă se vor 

umple de veselie.  
 Nu opri cuvântul în vreme de mântuire,  
 Nu grăi împotriva adevărului, ci ruşinează-te de lipsa ta de învăţătură.  
 Nu-ţi fie ruşine a mărturisi păcatele tale şi nu sta împotriva curgerii râului.  
 Nu te supune omului nebun şi nu măguli faţa celui puternic.  
 Până la moarte luptă-te pentru adevăr, şi Domnul Dumnezeu se va lupta pentru tine.  
Nu fi aspru cu limba ta şi leneş în lucrurile tale.  
 Nu fi ca un leu în casa ta şi nu necăji cu mânie pe casnicii tăi.  
 Să nu fie mâna ta întinsă la luat şi strânsă la dat. 

Bianca BĂCANU

Graţian NEAMŢU
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Daria NICHITEAN

Glasul roţilor de tren

Lugojul a fost şi este unul din nodurile feroviare ale Banatului, aici se 
intersectează liniile care vin din 4 direcţii: Timişoara Nord, Buziaş, Ilia şi 

Caransebeş.
În 22 octombrie 1876 se deschide linia ferată- Lugoj-Caransebeş-Orşova, în 

1898 Lugoj-Ilia, apoi în 1902 Lugoj-Buziaş-Gătaia - oraşul devenind astfel un 
important nod feroviar.

În prezent distanţele către principalele oraşe din apropiere sunt: Timişoara - 60 
km; Reşiţa - 58 km; Caransebeş - 45 km; Deva - 101 km; Bucureşti - 480 km. 
În ceea ce priveşte transportul feroviar, Lugojul face parte din Regionala de Căi 

Ferate Timişoara. Din Gara Lugoj se poate călători către orice destinaţie din ţară, cele mai importante rute directe fiind: Timişoara - Bucureşti (prin 
Craiova sau Braşov), Timişoara - Iaşi. Informaţii la numerele de telefon: 0256/359679; 0788 036228; 0256/491696 interior 164530.

Clădirea primei gări din Lugoj, construită în perioada 1876-1878.

Ieri în birtu dă la poştă, să-ngemănau la un păhar
Un finanţ, vo trii buhaltări, doi fişcali ş-un păcicar,
Şî dân vorbă-n vorbă, unu o zâs după şe-o beut,
Că Logoju nu mai are oameni mari, ca în trecut!
 
D-ăi pogani ca Brediceanu, Taica Vidu, Trăian Vuia,
Victor Vlad şi Grozăvescu s-or dus tăţ şî... aleluia!
Un fişcal o zâs atunşea, dup-o duşcă dă răchie,
Că Logoju-o dat şi astăz oameni mari şî d-omenie!
 
Feşioru lu Hazi Barbu, dă-i negru ca un ţigan,
Al dă-i maistor la cântare, la lăută şî pian.
Ale lui cântări frumoase şinstesc viaţa românească
Că să cântă şî în Franţa, şî în ţara a nemţească.
 
„Şciu şî io, o zâs finanţu, un om tare învăţat,
Că Ioan Curea, dascăl mare tăt d-aişea-i răgicat.

Ăsta o făcut un cucăr dân uiagă şî dân fer
Dă să vege, pântră stele, şî se faşe Pătru-n şer.

Un buhaltăr săre iuce şî zâşie cu glasu tare,
Că Logoju, şî-n Milano, are az un om dă-l mare.
Costi, fişioru-ăl măi mare, a lu ledăru Drăgan.
Ăsta, spun ăi dă şciu bine, cum c-ar fi ăl măi pogan!
 
Are şî făbrişi şî casă, ş-o-nvăţat şî limbi, şî şcoli,
Dă-i domn mare la Milano, şî-i domn şî-ntră spanioli!
Numa, spun ăi dă văzut-or, că feşioru lu Drăgan,
O rămas tăt om d-a nostru, tăt român şî bănăţan!
 
Măi la urmă, păcicariu, om glumeţ şî dărinat,
Zâsă cătr-ăilalţ şasă: „Să spun io şe am aflat!
Îi un logojan d-a’ nostu, om dă frunce-n Cimişoara,
Iestă mare păstă doftori şî-l cunoaşce tătă ţara!
 

Ăsta, mă, iestă copilu lu canonicu Brânzeu,
Taie la becegi cu bripta şî coasă la ei dân greu.
Şî dă v-un beceag îi moare, el îi suşe una-două,
Şî în space-l butureşce cu o meduţână nouă.
 
După şe îl butureşce, doftoru îi ie dă nas
Şî cu mortu măi givâne încă un furtari dă şeas!”
La-nşeput, tăt ăia şasă tare s-or mai menunat,
Până când sări finanţu şî zisă mâniat:
 
„Io nu cred! Şî pân-acolo, doftorii nişicând n-ajiung.
D-ar fi istina isprava, s-ar fi scris şî la ţăitung.”
Şî bulhaltării or spus-o, tăt pă rând, ca la raport,
Că nu-i om în lumea asta să givană cu ăl mort!
 
Păcicariu, blestămatu, zis-atunşea: „Da’ dă unge,
El cu mortu givăneşce, numa mortu... nu răspunge!”
După păcăleala asta, măi şpezat-or neşce bani,
Să mai beie în şinstirea logojenilor pogani!

Virgiliu ŞCHIOPESCU

În sec. al XIX-lea populaţia Lugojului 
este în continuă creştere, conscripţia din 

1849 a scos în evidenţă o largă diversitate etnică 
şi confesională.

 Din totalul de 10.293 de locuitori, doar 8313 
trăiau în Lugojul român şi 1980 în cel german. 
Statistica relevă o întrepătrundere şi convieţuire 
a locuitorilor de diferite naţionalităţi şi religii.

 În partea românească sunt atestaţi 5146 - 
români, 2029 - germani, 453 - maghiari, 189 - 
sârbi şi slovaci, 496 - evrei, iar în cea germană 
- 360 români, 1154 - germani, 287 maghiari, 27 
sârbi şi slovaci şi 152 de evrei.

Lugojul a fost centrul revoluţiei bănăţene de 
la 1848, prin acţiunea lui Eftimie Murgu. La 
15/27 iunie 1848 a fost organizată: ,,Adunarea 

de pe Câmpia Libertăţii, cu o 
participare de peste 10.000 de 
oameni, unde a fost conturat pro-
gramul de emancipare politică a 
Banatului. S-a cerut înfiinţarea 
unei armate populare româneşti, 
recunoaşterea limbii române 
ca limbă oficială, precum şi 
independenţa Bisericii române 
ortodoxe din Banat. Lugojul a 
impus în această perioadă o adevărată Şcoală a 
ideilor social-politice cu deschidere europeană 
prin Traian Vuia şi A.C. Popovici a cărui lucrare 
„Statele Unite ale Austriei Mari” propunea, în 
1906, o nouă viziune geopolitică, federalizarea 
imperiului pe baze naţionale.

Lugojul a fost apreciat adesea în epocă, drept 
un oraş cosmopolit, cu o societate deschisă, ca-

pabil să recepteze şi să integreze rapid, influenţe 
diverse. Încă din anul 1832, un raport al comita-
tului arăta că: „Lugojenii au gustul eleganţei, în-
grijirii şi culturii. Au clădit o Primărie spaţioasă, 
îşi construiesc case frumoase, iar pentru curăţenia 
oraşului au cerut pavarea marii pieţe şi a străzilor 
principale. De asemenea, după port şi obiceiuri, 
locuitorii s-ar putea compara cu cetăţenii celor-
lalte oraşe regale”.

Lugojenii au avut dintotdeauna 
simţul rafinamentului

„Logojul”în poezia bănăţeanâ

Poganii

Carmen POPESCU
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Revelion 2013 la Caransebeş

Peste 1500 de caransebeşeni au 
petrecut noaptea dintre ani în 

Piaţa Revoluţiei, au dansat pe ritmu-
rile lui DJ Ozi şi Akces şi au fredonat 
melodiile lui Mircea Baniciu. 

Înainte de focurile de artificii de la 
miezul nopţii, Primarul - Marcel Vela, 
deputatul -Dan Tocuţ, vicepreşedintele 
Consiliului Judeţean - Ilie Iova, viceprimarul Coco Galescu şi mai mulţi consilieri locali, le-
au transmis tuturor să aibă parte în 2013 de tot binele din lume, de tot ce este mai frumos să 
fie optimişti şi să nu mai fie dezbinaţi, după care au numărat împreună secundele rămase până 
la intrarea în 2013.  

După cele 20 de minute de artificii, distracţia a continuat şi după miezul nopţii pe ritmurile 
formaţiei Olanii, Liliana Laichici şi Sorinel Puştiu. 

Sorana KOŞ

Melania RÂNCEAN

„Banatul de Munte a fost de milenii doar parte a Ţării Banatului“

Sunt zile într-o viaţă de bănăţean, când e îngăduit să fi fălos că aparţii Ţării Banatului. o astfel de zi, 
este ziua în care vezi că destinul acestui binecuvântat pământ, este slujit de un om ca Marcel Vela. 

Citiţi răspunsul acestui bărbat falnic ca un brad regal, şi veţi înţelege de ce.
Informaţiile apărute în ultimele zile în anumite cercuri, potrivit cărora, în urma reorganizării teritorial-admi-

nistrative, există şi varianta includerii Caraş-Severinului într-o regiune-fantomă cu capitala la Târgu-Jiu, sunt con-
siderate de unii lideri politici locali drept aberaţii. Mai mult, este respinsă ipoteza punerii lor la cale de către USL.

Coopreşedintele Uniunii Social Liberale Caraş-Severin, liberalul Ion Marcel Vela, este unul dintre politicienii 
care nu cred într-un astfel de scenariu. „Banatul de Munte a fost de milenii doar parte a Ţării Banatului. Judeţul 
Caraş-Severin va rămâne şi în viitor ctitor al Regiunii de Vest, cu capitala la Timişoara”, a declarat pentru ziarul 
Argument preşedintele PNL Caraş-Severin.

Reamintim că în acest an, potrivit afirmaţiilor premierului Victor Ponta, va avea loc o nouă organizare teritorial-
administrativă a ţării, prima după 1968, an în care au dispărut regiunile şi raioanele şi au fost înfiinţate judeţele. 

Potrivit celor mai multe variante, vor reapărea regiunile, vor fi desfiinţate prefecturile, înfiinţate după ’90 şi se vor menţine judeţele.

Graţiela CÎLNIC

Caransebeşul în hrisoavele istoriei

1428
- noiembrie, 28: Prezent la Caransebeş, regele Sigismund acordă privilegii comerciale 
negustorilor din Caransebeş.
1433
- Papa Eugeniu al IV-lea confirmă privilegiul acordat călugărilor franciscani minoriţi de a 
ridica mănăstiri şi la Caransebeş.
1452
- iunie: Sunt menţionate districtul Caransebeş şi oraşele libere Caran şi Sebeş.
1456
- iunie: Hunyadi János (Iancu de Hunedoara) îşi concentrează oastea cu care va merge să 
elibereze Belgradul, la Caransebeş.
1457
- Caransebeşul are dreptul la două târguri anuale şi va primi şi dreptul de a depozita aici 
mărfurile venite din străinătate.
- ianuarie, 25: Într-un document aflăm numele judelui de Caransebeş, Stefan Sarto, al fostu-
lui jude Andrei Dan, şi al juraţilor: Petru Bona, Andro, Dya, Emeric, Dominic şi Toma.
- august, 29: Diploma de privilegii acordată celor opt districte româneşti privilegiate cu-
prinde şi marele district al Caransebeşului. Caransebeşul este centrul administrativ al acestor 
opt districte, loc unde se întruneşte obştea nobililor şi cnezilor români.

Hramul Locaşului de cult 
Sfântul Ioan Botezătorul

Episcopul Caransebeşului, PS Lucian, a ofi-
ciat în data de 7 ianuarie, Sfânta Liturghie în 

Biserica ,,Sfântul Ioan Botezătorul” din Municipiul 
Caransebeş, cu ocazia hramului locaşului de cult. 
De asemenea, un sobor de preoţi au oficiat Sfânta 
Liturghie la Biserica din lemn, din Parcul de agre-
ment ,,Teiuş” care este închinată Sfântului Ioan 
Botezătorul.

 Locaşul de cult  a împlinit un an de la sfiinţire şi 
a fost construit cu fonduri alocate de la bugetul local 
al municipiului precum şi cu ajutorul preoţilor de la 
Mănăstirea Teiuş. Bisericuţa vine să întregească an-
samblul arhitectural al zonei, în care sunt amplasate 
33 de sculpturi monumentale din lemn.

Ruxandra PĂCURARIU
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de Prigor

Pentru comuna Prigor anul 2012 - a fost un an destul de productiv

Cum a fost anul 2012 
pentru comuna Pri-

gor din punct de vedere al 
proiectelor şi al investiţiilor 
finalizate?

4Pentru comuna Pri-
gor anul 2012, a fost un 
an destul de productiv. În 
primul rând am câştigat 
alegerile pentru al treilea 

mandat consecutiv, apoi am derulat trei proiec-
te europene în valoare de 4 milioane de euro. 
Am finalizat două dintre ele, unul urmează să-l 
finalizăm în luna aprilie a anului curent; sunt în 
derulare multe alte investiţii mai mărunte care 
erau necesare pentru comună. Aş putea să 
punctez în legătură cu proiectele europene că 
există un Centru de informare turistică, de as-

menea drumurile agricole pe o lungime de 12 km 
au fost pietruite, refăcute cu podeţe de trecere, 
piatră concasată.

Aţi intrat cu datorii în aul 2013? 
4Nu, din fericire comuna Prigor nu are nicio 

datorie, nu datorează nimănui nimic.
Enumeraţi câteva dintre proiectele pe care le 

aveţi propuse pentru anul acesta, aţi realizat deja 
lista de investiţii?

4Sigur că da, deja lucrăm la câteva proiecte 
europene, unele le avem depuse şi sunt eligibile 
din punct de vedere tehnic, doar aşteptăm fi-
nanţarea lor. Este vorba despre un campus Pre-
universitar în comuna Prigor, de asemenea un 
parc solar fotovoltaic pe o suprafaţă de 1 hectar. 

Lucrăm la un proiect de modernizare şi dez-
voltare al unui centru sportiv, o modernizare de 
Cămin cultural la comuna Pătaş, actualizarea 

PUG-ului comunei Prigor, apoi PUZ-ul staţiunii 
Semenic – unde jumătate din staţiunea Semenic 
se află în administrarea comunei Prigor. Din pă-
cate întâlnim câteva greutăţi la avizele parcului 
naţional care s-a constituit şi în staţiune. Cam 
acestea sunt în mare proiectele de anvergură, 
mai avem câteva investiţii mai mărunte, lucrăm 
la un garaj şi o magazie pentru utilajele şi maşini-
le Primăriei comunei Prigor. 

Un mesaj de suflet prigorenilor şi locuitorilor 
din împrejurimi? 

4Sigur, tututor le transmit să aibă un An 
Nou plin de sănătate, realizări şi bucurii. Să aibă 
încredere că voi face tot posibilul să ne clasăm 
pe locul întâi din punct de vedere realizabil în ju-
deţul Caraş-Severin.

Pavel VERiNDEANU - primarul comunei Prigor

Interviu realizat de
Milena LAzIć

În anul 
1773, odată 

cu intrarea Banatu-
lui de munte în Re-
gimentul de graniţă, 
în satul Prigor s-a 
constituit sediul 
Companiei nr. 3, 
de care aparţineau 
satele din jur. În acest interval populaţia localităţii participa 
la numeroase războaie dintre turci şi austrieci, ce i-au adus 
mari prejudicii, ceea ce i-a făcut pe almăjeni (şi prigoreni) să 
cânte: „Ţine Doamne tot aşa/ Nici cu turcu, nici cu neamţu”.

Din anul 1873 graniţele se demilitarizează şi Prigo-
rul trece sub stăpânire maghiară până în anul 1918, când 
intră sub incidenţa legilor draconice ale Contelui Apony de 
deznaţionalizare. Prigorenii au fost vajnici luptători pentru 
limbă şi neam, numeroase fiind contribuţiile lor, prin jertfe 
de multe ori, la actul de formare a României Mari.

O a m e n i 
credincioşi şi creştini 
prin naştere, prigore-
nii şi-au construit o 
biserică din nuiele 
la 1721, când este 
cunoscut primul 
preot Câmpianu, 
care arde în războiul 
din 1788/1789 şi în 
1802 începe construi-
rea unei biserici din 
piatră şi cărămidă, 
terminată în 1805, 
renovată la 1890 şi 
repictată de către 
pictorul italian Bar-
tolomeo Delliomini.

Alin VERINDEANU

Apostolul Armatei Romane

Despre oamenii vrednici, niciodată nu este de prisos să 
se scrie, aducându-le mereu în actualitate exemplul 

şi faptele vieţii, puse în slujba neamului şi a idealurilor sale, 
în slujba mai binelui obştesc. 

Printre aceşti mulţi fii aleşi ai poporului român se număra şi 
preotul Coriolan I. Buracu, unul dintre aceia „care a pus tot ce 
avea mai bun în slujba realizării statului naţional unitar român”. 
Aparţinând meleagurilor bănăţene, Coriolan I. Buracu a văzut 
lumina zilei la 3/15 mai 1888 în Prigor, părinţii săi, Iosif Bura-
cu şi Călina Boldea, care era sora protopopului militar Pavel 
Boldea a colo-nelului Grigore Boldea, a Măriuţii Boldea şi a 
învăţătorului Vasile Remus Boldea. 

De acum înainte, C. Buracu a desfăşurat o bogată activitate, 
marcată de un vădit caracter patriotic şi militant. În 1913 a creat la Mehadia, prima 
bibliotecă parohială din sudul graniţei Severinului, cu 213 volume româneşti. Organizează 
comitetul local al „Astrei”, iniţiază concerte invitând corurile „Armonia” din Craiova şi 
„Doina” din Turnu-Severin, primite cu entuziasm de populaţia românească. 

La Rusaliile anului 1913, organizează un concert cu teologii şi preparanzii de la 
Caransebeş. A fost acuzat de „organizator de manifestări iredentiste”. Din fericire, un-
chiul său Pavel Boldea a reuşit să-l salveze. 

La 26 august 1914, a fost eliberat şi trimis direct pe front, cu grad de căpitan. Primeşte 
ordinul să se prezinte la regimentul 29 infanterie din Becicherecul Mare ca preot militar. 
Regimentul este compus în majoritate de români, cărora lise adaugă un număr de sârbi, 
nemţi şi unguri. A fost trimis pe frontul din Galiţia (august 1914 - ianuarie 1915), apoi în 
garnizoana Debreţin (ianuarie 1915 - august 1916) şi în sfârşit pe frontul italian. 

Prăbuşirea Imperiului austro-ungar în toamna anului1918, îl găseşte pe C. Buracu din 
nou ca preot la Mehadia (4 noiembrie 1918 - 28 aprilie 1919). Conştient de importanţa 
istorică a momentului, se avântă cu toată înflăcărarea specifică temperamentului său, în 
pregătirea condiţiilor pentru înfăptuirea Marii Uniri. 

La 1 decembrie 1928 a demisionat din postul de director al Palatului cultural din Tur-
nu-Severin, pe care l-a condus din mai 1924 şi intră în viaţa politică, în calitate de vechi 
aderent al Partidului Naţional Român. Acum ca membru al Partidului Naţional Ţărănesc 
candidează şi este ales deputat de Caraş, în alegerile din 15 noiembrie 1928, sub guvernul 
condus de Iuliu Maniu, iar la alegerile din 20 iulie 1932 este senator de Caraş. În perioada 
9 ianuarie 1934 - 1 martie 1945 activează ca preot militar, intrând cu gradul de maior şi 
ieşind la pensie cu gradul de locotenent-colonel. 

A fost urmărit şi arestat de Securitatea din Oraviţa, la 14 octombrie 1948, la locuinţa 
din Prigor şi ţinut în arest preventiv până la 29 iunie 1949, când în cadrul procesului 
desfăşurat la Tribunalul militar din Timişoara a fost condamnat împreună cu un grup 
naţional ţărănist din Caraş, pentru delictul de uneltire contra ordini sociale. 

După o viaţă plină de zbucium a decedat la Bucureşti, în ziua de 11 februarie 1964, iar 
osemintele sale au fost reînhumate în curtea bisericii din Prigor, la data de 14 octombrie 
1981. 

Comuna cu acelaşi nume de 462 de ani

„Ţine Doamne tot aşa, nici cu 
turcu, nici cu neamţu”

Aimee LAzĂR

Locul eternităţii noastre
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oAMenI DIn ŢArA BAnAtuluI

ION MARIN ALMĂJAN

Cu Ion Marin Almăjan, cu maestrul Ion 
Marin Almăjan, cu cât vorbesc mai 

mult despre trecut, cu atât pricep mai puţin 
prezentul. Fiu al Banatului de munte, acolo 
unde se jură credinţă pe o puşcă şi o biblie 
ortodoxă, acest om poate îndura tristeţea, dar 
niciodată ofensa. Citindu-l, am înţeles că scriitor, 
este acela care „când doarme şi când visează, 
doarme şi visează ca un scriitor”. Adică, ase-
menea maestrului, alături de care, am aşezat 
cuvintele în creuzetul magnetic, pentru a le da 
forma interviului de mai jos. 

Vasile TODI

De ce nivel ţin povestirile din „Întoarcerea 
spre asfinţituri ?”

4Eu cred că sunt povestiri care ţin de nive-
lul absolut, iertată-mi fie această trufie.

Se diferențiază bănățenii?
4Există o diferenţiere între bănăţeanul de 

câmpie care a fost mai degrabă la interferenţa 
cu celelalte neamuri şi fiind mai expus treceri-
lor tuturor neamurilor peste el, a trebuit să aibă 
un tip de comportament, o anumită alcătuire 
interioară, o flexibilitate a coloanei faţă de 
ceilalţi, faţă de bănăţenii de munte, şi mai ales 
de bănăţenii din zona de graniţă a Imperiului 
Austro-Ungar. Aceştia, sunt, mai mândrii faţă 
de propria lor persoană cu restul lumii, spre deo-
sebire de bănăţenii de câmpie. Muntele îţi dă, 
zic eu, nişte abilităţi şi nişte calităţi în plus.

Şi nişte genunchi de stâncă...
4Aşa, apoi o anumită bogăţie sufletească, o 

anumită puritate care este caracteristică munte-
lui, nu am inventat eu asta, sunt lucruri cunos-
cute, sunt truisme chiar, dar în raport cu muntele 
omul devine mai aspru dar şi mai demn.

Şi dumneavoastră ca om aspru şi demn ce 
vă aflaţi, cu genunchii de stâncă, ce complexe 
aveţi?

4Păi unul din complexele mele l-aţi denu-
mit dumneavoastră: este acel simţ al ridicolului. 
Apoi am fost complexat mereu că sunt născut, şi 
o să mă înţelegeţi, o să încerc să explic chiar, că 
sunt născut într-o familie de oameni care n-au 
ştiut decât puţină carte, care nu mi-au transmis 
din leagăn valorile culturale, fineţea valorilor 
culturale. Apropo de rafinamentul cultural pe 
care să zicem, unul dintre colegii mei, născut 
la oraş într-o familie de doctori ori profesori îl 
au, eu nu l-am putut atinge niciodată, nici până 
acum. Dar eu a trebuit, dacă el a primit de mic 
cum spuneam, acest sentiment al culturii, gustul 
culturii, dar şi simţul culturii, eu a trebuit să-l 
dobândesc, să mă lupt cu ghearele şi cu dinţii ca 
să pot s-ajung să stau egal cu asemenea indivizi. 
Ăsta este un handicap cu care m-am născut.

Ce calităţi se nasc din neajunsuri de acest 
gen?

4Ce alte calităţi se nasc odată cu handicapul 
ăsta e cu totul o altă discuţie, mereu am fost 
complexat, că de mic copil am fost handicapat 
de ideea că sunt sărac, de sărăcia aceasta care 
este umilitoare. Eu am traversat până am ajuns 
să-mi fac un rost al meu, o stare de sărăcie în-
grozitoare. Eu a trebuit să muncesc în mină la 
Anina, student fiind, în fiecare vacanţă, ajutor 
de miner, cu lopata, cu „inima lui Stalin”, aşa-i 
zicea la lopată, pentru că era uriaşă.

Sărăcia nu degradează resursele demnităţii 
umane?

4Nu, dar o supune la mari probe. Mergeam 
prin Anina oraşul acesta dumnezeiesc şi clefăia 
ceva în spatele meu, şi eu treceam tânăr, frumos 
şi cu visuri năprasnice, prin acea lume frumoasă 

şi clămpănitul acesta al tălpii de la pantof, ma 
urmărit până am găsit un cui mare şi l-am bătut 
în talpă. Nu mai conta că mă rodea acel cui. 
Umilinţă! Trei zile n-am mâncat nimic şi într-
o seară, întorcându-mă spre casă, am văzut o 
bucată mare de pâine albă pe jos. Doamne, ce 
gustoasă a putut să fie!

Aţi gustat acea pâine?
4Am mâncat-o, n-am gustat-o, am mân-

cat-o!
Atunci trebuie să vă întreb ce urâţi pe lumea 

asta?
4Răspunsul e atât de simplu: urăsc sărăcia, 

umilinţa datorată sărăciei.
Maestre Ion Marin Almăjan, mulţi, majori-

tatea scriitorilor, a prozatorilor români, rămân 
în conştiinţa cititoriilor cu o singură carte, Pre-
da cu „Moromeţii”, Stancu cu „Desculţ”, Re-
breanu cu „Ion”, Petru Dumitriu cu „Cronică 
de familie”. Dumneavoastră cu ce v-ar plăcea 
să rămâneţi?

4Nu mă întrebaţi. Nu eu sunt cel care voi 
determina o opţiune.

Vorbiţi-mi puţin de „Mătuşa mea, Maria Te-
reza”, pentru că mie mi-a plăcut foarte mult.

4„Mătuşa mea, Maria Tereza” este o 
declanşare a mea faţă de vechi fantasme ale 
bunicilor mei, ale celor care au fost din neamul 
meu, dintre cei bătrâni, care au visat, din păcate, 
la vremea Imperiului Austriac, nu Austro-Un-
gar, ca la o chestiune de mare, de semiparadis. 
Oricum o luăm, foarte bună pentru ei. Poate că 
nu e adevărată, în fond, luată aşa cu amănuntul, 
dar pentru ei mitul împăratului era mitul ab-
solut. Lângă Dumnezeu se aşeza acel împărat. 
Maria Tereza a fost o împărăteasă strălucită 
pentru Imperiul Austriac, chiar dacă în fond a 
pierdut o grămadă de războaie, datorită altor 
condiţii şi m-am dus pe acest mit. Tânăr fiind 
am fost la bunicul lui Dolângă, aveam perciunii 
aceia mari şi eram student şi moşul m-a întreba: 
„Şi vă lasă cu perciunii ăştia?” zic: „Da, taică, 
ne lasă”. „Au, zice, frumos lucru, ca la Kaiser”. 
Deci această nostalgie de care vorbeam a fost 
nostalgia care mi s-a transmis, n-am preluat-o 
integral dar undeva în suflet a existat.

Cum a fost vizita la palatul „mătuşii”?
4M-am dus la Schönbrunn, palatul, caste-

lul care înseamnă reşedinţa Mariei Tereza, a 
marilor împăraţi ai imperiului, l-am traversat, 
şi la urmă, m-am aşezat, având totuşi simţul 
realităţii, că nu sunt nepotul Mariei Tereza. 
M-am aşezat sub acea ciupercă de pe tun unde 
stăteau străjerii împărătesei şi sigur au fost mulţi 
români, printre care şi mulţi de-ai mei acolo 
păzind-o pe împărăteasă.

Şi după perdea?
4Dacă au fost păziţi, cum se spune după 

perdea împreună cu împărăteasa, ăsta e un lucru 
greu de spus acum lumii. Aşa s-a născut această 
carte. Ea merge pe un text ilustrat, dar eu am 
plasat textul, l-am rescris, i-am dat alte conotaţii 
ca să desprind din el pe o anumită structură 
de ironie şi autonomie şi de un umor din ăsta 
subţire, să desprind elementele fundamentale 
ale secolului al XVIII-lea, ale secolului impe-
rial. Aşa s-a născut. Sigur, tot ca o uşoară ironie, 
apropo de tot ce v-am povestit, de această nos-
talgie, am zis că eu sunt unul din nepoţii Mariei 
Tereza.

Nu era un act de curaj la vremea aceea?
4Ba da, era un act de curaj, mă puteau înjura 

din mai multe părţi. În primul rând naţionaliştii 
români în sorginte slavă, naţionalistă, deci ăia 
care erau rudimentari, care nu înţelegeau mare 
lucru, ziceau: „uite-l pe ăsta, se face nu ştie 
cum”, dar şi de internaţionalişti, şi ei mă puteau 
înjura drastic că mă întorc într-un secol revolut 
şi într-o lume revolută. Şi aşa mai departe. Da, 
exista un risc fără îndoială, dar riscurile mele au 
fost mari înainte de 1989, când am scris acele 
cărţi. Acolo, descriu, de pildă, visul lui Pavel 
Berbendea, un ţăran care visează că-i cade sacul 
cu grâu de pe umăr şi se prăbuşeşte din cer acest 
sac, iar el se prăbuşeşte în urma sacului.

Cumplită parabolă. N-a luat-o nimeni în 
seamă?

4Nu.
De ce vă bănuiesc eu că sunteți supărat pe Be-

niuc?

4Sunt, pentru că el a fost un mare poet.
Tinerii nu ştiu de el, dacă îl vor citi, îl vor afla 

ca pe un mare poet?
4Nu, pentru că, comportamentul lui şi 

volumele celelalte scrise în vremea când era 
preşedinte al Uniunii Scriitorilor au strivit 
marea frumuseţe a „Cântecelor de pierzanie”, 
a volumului de debut al lui Beniuc, în care se 
anunţa cu adevărat o figură singulară, unul 
dintre poeţii singulari ai literaturii noastre. Se 
întâmplă acelaşi lucru, păstrând proporţiile, 
totuşi nu atât de grav, pentru că ăsta n-a făcut 
totuşi ce a făcut Beniuc, la Păunescu. Păunescu 
a scris imens, uneori dând drumul la condei 
fără să-i mai pună şi... şi astfel el fiind un poet 
foarte talentat, un poet mare, şi-a acoperit cu 
cantitatea, din păcate, valoarea propriu-zisă 
şi cineva va trebui să vină după el şi să-i facă 
o selecţie severă a poeziei sale, nu cum şi-a 
făcut-o el. Sorescu, Ioan Alexandru, Nichita 
Stănescu şi acest Păunescu, sunt marii poeţi ai 
generaţiei de după război.

Vor putea românii, vreodată, să aşeze 
înaintea patimi, judecata? 

4Doar dacă lumea de acum care e 
înverşunată şi foarte nedreaptă va putea să ac-
cepte că dincolo de faptele unui scriitor, rele, 
monstruoase, literatura lui este mai presus de 
aceste fapte. Vă reamintesc că Céline, unul 
dintre mari scriitori francezi a fost condamnat 
la moarte şi executat că a colaborat cu... ger-
manii, dar în literatura franceză opera lui Céline 
este la un mare preţ. Aşa trebuie să se judece şi 
aşa trebuie să judecăm şi noi, românii, valorile 
noastre. Să ne debarasăm de aceste patimi ne-
norocite care trec înaintea judecăţii de valoare 
şi a judecăţii morale.


